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“Ara es donen
les condicions
per a unanova
educació,
la vertadera”

CRISTINA
ROS

Guillem Ferrer, l’endemà de la
granmobilització balear per l’edu-
cació pública i de qualitat, confes-
sa que encara té ressaca emotiva.
Des que va deixar el món del dis-
seny –va ser l’ànima de Camper–,
es dedica a cultivar la terra i l’àni-
ma. Va impulsar elmoviment slow
food a Balears; va fundar el col·lec-
tiu Poc aPoc; col·labora amb l’eco-
escola Sa Llavor, a Mancor de la
Vall, i des de fa uns anys organitza
les jornades Educació per la vida.
La novena d’aquestes trobades re-
unirà, aquest cap de setmana a Po-
llença, Vandana Shiva, Satish Ku-
mar, Carlos González i Fritjof Ca-
pra, especialistes enunanova edu-
cació.GuillemFerrer s’estimamés
dir-ne “educació vertadera”.

Explicau-nos què és i què es fa a
Educació per la vida.
Davant la certesa que els sistemes
de vida actuals perjudiquen la con-
vivència personal, social i ecològi-
ca, hi ha el convenciment que ne-
cessitam redissenyar els nostres
sistemes. I, per fer-ho, s’ha de co-
mençarper l’educació. Per això, de
fa anys, intent fer possible una no-
va educació. Entre les iniciatives,
Educació per la vida reuneix ex-
perts en la nova educació amb do-
cents per parlar de les solucions
queespodendonar aunaeducació,
la reglada, queesdemostra enestat
de col·lapse.

¿Voleudir queel sistemaeducatiu
actual no funciona?
No només no funciona, ni aquí ni
a la resta delmón, sinó que produ-
eix danys col·laterals greus. Enca-
ra se segueix el sistema educatiu
del XVIII i el XIX, quan es forma-
venobrers per a les fàbriques.Avui
s’educa els joves per fer feina a les
empreses, no per crear-les, i molt
menys per desenvolupar-se com a
persones. Se’ls llança a un món
molt frustrant, perquè se’ls forma
per fer una feina i, si no en troben,
no saben fer res més, ni arreglar la
teuladade ca seva, ni tampoc saben
tenir les sevesnecessitats bàsiques
cobertes.

Quins creis que són els errors
principals del nostre sistema
educatiu?
Alesescoles ia lesuniversitatshiha
unaobsessiómalaltissapelcap,per-
què assimili coneixements. S’han
oblidat de les mans i del cor. Tam-
pocno tenenni promouenunavisió
holística, ideixendebandalaideain-
contestable que tot en aquesta vida
està interconnectat i és interdepen-
dent. Ara s’ensenya una economia
senseecologia,queetimològicament
vol dir coneixement de la casa; és a
dir, que s’ensenya a gestionar la ca-
sa sense conèixer-la.

Què proposa la nova educació?
A mi, més que de nova educació,
m’agrada parlar d’educació verta-

dera. És una educació que cultiva
l’esperit, ensenya a cobrir les ne-
cessitats bàsiques, com són men-
jar, l’aigua, la roba i la casa, a la ve-
gada que forma en el servei a la co-
munitat pel béde tothom.Així que,
en línies generals, dels 3 als 18 anys
s’ha d’aprendre a cobrir aquestes
necessitats essencials, a conèixer-
se, a entrar en confiança amb la ro-
da de la vida i a entendre l’art de
viure.

I quan ja s’és major d’edat?
Devers els 18 anys es comença la
formació per desenvolupar el ta-
lent de cadascú.Hanaprès a conèi-
xer-se, per aixòestanpreparatsper
desenvolupar-lo. També s’aprèn a
compartir (no a competir), i s’ad-
quireix la seguretat que servint la
comunitat, treballant enbéde tots,
aquest món serà millor.

Els convidats d’aquesta edició
d’Educacióper la vida tenenexpe-
riència en aquest sentit. Satish
Kumarva fundar l’Small School fa
quaranta anys, un centred’educa-
cióholística.Quins resultats té en
els qui hi han passat?
Està comprovadíssimque sónmés
feliços (felices ho són les bones
persones). També estan més ben
preparats per afrontar les distin-
tes situacions de la vida, tant èti-
cament com professionalment.
Disposen de més eines per afron-
tar un aprenentatge que dura to-
ta la vida. Els que avui segueixen
aquest model demà seran els lí-
ders de la seva existència. Però
també podran ser els líders de la
comunitat, si ho volen.

Aquestes jornades van dirigides
sobretot als docents; com us res-
ponen?
Formar el professorat per a lanova
educació és essencial i prioritari.El
primer any s’hi apuntaren més de
mil professors. Enguany n’hi ha
més de 500 d’apuntats i encara es-
tà oberta la inscripció. La comuni-
tat docent és molt activa i saben
queaixí noanambé.Tant a les Illes
com aCatalunya hi hamolt d’inte-
rès i nombrosos exemples d’esco-
les experimentals.

Em dèieu que vàreu anar a la ma-
nifestació de diumenge. Com la
vàreu viure?
Ambmolta emoció, però no em va
sorprendre l’èxit. Per l’experiència
de les jornades i els contactes que
mantencambel sector educatiu, sé
que ara es donen totes les condici-
ons per canviar el sistema. Hi ha
consens.Elsmestres, els pares i els
joves no volen aquesta educació,
que està totalment fora de temps.
Com passa amb la terra, quan es
donen totes les condicions només
s’ha d’adobar, sembrar les llavors
justes i adequades, perquè neixi
unavertadera educacióper a les fu-
tures generacions.e

Canvi Durant quinze anys va ser el dissenyador de
Camper, on sobretot va introduir productes naturals
i filosofia. Fa una dècada ho va deixar, perquè neces-
sitava caminar. Des de llavors s’ha dedicat a viure i
possibilitar “el canvi” que vol veure al mónActivista

GuillemFerrer organitza les jornadesEducació per la vida, que
enguany arriben a la novena edició. ENRIQUE CALVO
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